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Persoonlijke noot
Met mijn gedachten al bij het 50-jarig feest van 14 Januari vroeg ik me af  wanneer ik 
zelf  in de bedding van de Duifgeschiedenis terecht was gekomen. Dat moet zo halverwege 
Januari 1965 geweest zijn, bedacht ik me. 59 Jaar geleden! De precieze datum herinner 
ik me niet meer. Maar wat ik nog heel goed weet is mijn intense blijdschap: weer terug 
naar Amsterdam, de Willibrord Binnen de Veste, oftewel: De Duif.

Ik kende die parochiekerk alleen van naam en van de verhalen van mijn moeder die er 
gedoopt was en d’r eerste H. Communie daar had gedaan, bij pastoor van Noort, zoals 

ze er altijd bij vermeldde. Wat zou ze het leuk gevonden hebben als ze mijn benoeming 
daar had meegemaakt.
De overgang van het landelijke pastoraat naar het stadse kerkelijke leven was nogal 
onverwacht verrassend: in die tijd werd er nog stevig in de Utrechtsestraat tot vlak voor 
de pastoriedeur getippeld. Om de hoek op de Reguliersgracht waren wat peeskamertjes 
die regelmatig werden verhuurd. De provorellen kondigden zich aan, er werd gevochten 
op  NZ Voorburgwal, krenten werden er uitgedeeld op het Spui bij het Lieverdje en 
rookmagiërs verkondigden samen met de Kabouters hun heilzame boodschap.
En op het kerkelijke terrein gebeurde er ook van alles: er kondigden zich grote 
veranderingen in de binnenstad aan. Kerken – ook de Duif  – zouden in het kader van 
een gewijzigd structuurplan, het zogenaamde Citypastoraat,  gesloopt  worden. Het ging 
uiteindelijk om de dure grond! Ik zelf  voelde de motivatie om pastoraal zinvol te blijven 
werken onder me weggehaald worden. Ben toen in 1968 weer gaan studeren aan de 
universiteit om via het onderwijs in het Militair Vicariaat te belanden.
Tot 1972 bleef ik op de pastorie wonen en volgde van heel nabij hoe het verzet tegen de 
cityplannen groeide, het orgel op de monumentenlijst werd geplaatst en de Duif  daarmee 
onaantastbaar werd!
Bij de kraak van De Duif  was ik ver weg, bij mijn zus en zwager in Costa Rica, maar ik 
weet dat ik toen met mijn gedachten er intens bij was. Wat ben ik die groep van toen 
ontzettend dankbaar voor wat ze gedaan hebben. En wat ben ik dikwijls trots geweest op 
die werkgroep als ik bij een of  andere happening in onze kerk bedacht dat dank zij hen 
de kerk niet gesloopt was!
Dank zij hen en al diegenen die het hebben volgehouden met hun inzet en hun steun 
heeft het kerkgebouw van De Duif  zijn pastorale multifunctionaliteit kunnen behouden.
Ik benoem dit als écht Citypastoraat!

Zalig Kerstmis allemaal. 

 ● Harris Brautigam

Nr 7 - vrijdag 22 december 2023  
Volgend nummer verschijnt op 1 februari 2024  
Deadline kopij: zondag 21 januari 2024
Adresseer aan: info@deduif.net, betr.‘kopij HGL’

Vieringen en voorgangersrooster  
Aanvang zondagsvieringen 10:30 uur

 24  dec  Kerstavond om 22.00 uur Hans 
   Ernens, Jan Meijer & Henk Kemper
 31 dec Oliebollen ontmoeting 
   online olv Natasja Bakker
  7  jan Noud- Lodewijk van Poppel
 14  jan De Duif 50 jaar, Diana Vernooij,
   Bert van der Meer
 21  jan Gastvoorganger Harris Brautigam
 28  jan Henk Kemper
  4  febr Gastvoorganger Catrinus Mak
Het actuele voorgangersschema is te lezen 
op www.deduif.net/

Geluid en Zoomregistratie
Elke zondag: Erwin geassisteerd door Marc
 
Kerkruimte inrichten & sluiten

 24 dec Alle helpende handen welkom
 31 dec Online Oudjaar 
 7 jan Ad  Ad
 14 jan Alle helpende handen welkom
 21 jan Sabine, Fred Henk
 28 jan Ad  Ad
 4 feb Carl, Carla Ellen
 11 feb Noud-Lodewijk Natalie
Meehelpen inruimen en afsluiten? 
Alle handen zijn meer dan welkom!!! 
Meld je bij Natalie.
Er is nu een nieuwe app ‘Inrichten en sluiten’.
Elke week wordt van daar uit een reminder 
gestuurd. Ook handig voor als je wilt ruilen. 

Agenda 
Zondag 14 januari 
10:00- 15:00 uur: 50 jarig jubileum De Duif
Zie ook de uitnodiging op pagina 5.
 

Vacatures De Duif
In de Duif steken vele vrijwilligers de handen uit de mouwen 

en daar zijn wij iedereen erg dankbaar voor. Soms is het tijd om het stokje over te 
dragen, omdat de afstand groter wordt, of omdat er andere taken wachten.

Wij zijn op zoek naar: 
● bestuurslid/penningmeester  ● ko�ieschenkers 

● voorgangers  ● mensen die willen bakken
● mensen die de kerk willen inruimen en afsluiten

Meld je aan bij één van de bestuursleden, wij verwelkomen je hartelijk.
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Colofon
Het Groene Licht is een uitgave van 
de Stichting De Duif. 
Verantwoordelijk voor de inhoud 
is de redactie: Hans, Rui, Hortense, 
Ellen en Angela. 
Indeling: Freek van der Marck. 
Eindredactie en -vormgeving: 
Fred Vos
HGL is onder andere een podium voor 
discussie. Ingezonden stukken zijn 
welkom, maar de redactie behoudt 
zich het recht voor van niet plaatsen 
en inkorten.

Adressen
●  Stichting De Duif
● Oecumenische Basisgemeente De Duif
● Stichting tot Beheer van De Duif
● Redactie Het Groene Licht 

Postadres: Utrechtsedwarsstraat 7
1017 WB Amsterdam
e-mail: info@deduif.net
website: www.deduif.net

● Stichting De Duif, entree kerkzaal
Prinsengracht 756, 1017 LD 
Amsterdam

 Telefoon:  06 45949624
  Bank: NL20 RABO 0173 6297 92

Hoe word ik aangeslotene?
 Wie zich met de 

Duifgeloofsgemeenschap verbonden 
voelt, kan zich melden bij het bestuur 
met het verzoek in het register van 
Aangeslotenen te worden opgenomen. 

Aangeslotenen kunnen onder meer 
participe-ren in de democratische 
besluitvorming. Van hen wordt actieve 
deelname  verwacht.

Jaardoel - maandcollecte
2023 - De Duif 50 jaar
2022 - Hart voor Tanzania
2020-2021 - Liliane Fonds
2019 - Hospice daklozen Centraal Azië
2018 - Stichting Paballong HIV/AIDS
2017 - Kinderen van de voedselbank 
2016 - Liefdevolle massage bij kanker 
2015 - The Dreamcatcher Foundation.
2014 - Hospice Kuria 
2013 - De Regenboog Groep
2012 - Voedselbank Amsterdam
2011 - Karos en Kambro, Z-Afrika
2010 - Stg. Adopteer een Vroedvrouw
2009 - Sundjata, Dakar, Senegal

De 7 vragen aan...
Vroeger kende ‘iedereen iedereen’ in de Duif. Nu is dat niet meer zo. 
Er komen mensen bij en er gaan er wel eens weg. Sommigen ken je bij naam, 
anderen alleen van gezicht. 
Dit keer stelde de redactie de bekende zeven vragen aan...

Hoe kwam je in de Duif terecht, wanneer en waarom in de Duif?
* Op uitnodiging van Helma, 10 jaar geleden.

Wat vind je leuk of bijzonder van onze vieringen of mis je iets?
* Bijzonder is de plek, de live muziek (het mooie pianospel en het koor) en de 
mensen (de bevlogen Duifjes). Een plek om heel dicht bij mijn ziel te komen en 
mijn lieve overleden ouders. Door COVID-19, bijna 3 jaar geen Duif-beleving. 
Helaas, via Zoom heb ik geen dicht-bij-mijn-ziel beleving, ondanks de professionele 
wijze waarop de Duif  het nu invult.

Wat neem je mee of blijft je bij ná een viering in de Duif?
* Diep respect voor Jezus, een jong inspirerend, impactvol mens en zijn liefde voor ieder mens.

Wat zijn jouw favoriete liederen, hebben zij een specifieke betekenis voor je?  
* Geef  mij terug de ogen van een kind…

Lees je het HGL? En wat zou je leuk/ belangrijk vinden om te lezen of 
eventueel te schrijven?
* Sinds 2019 niet meer.

Heb je zelf ideeën hoe we weer wat meer mensen in de Duif zouden kunnen 
verwelkomen? 
* Lastige vraag. Ik zal een poging doen: De (tijds)geest in de stad en de reputatie 
van religies in het algemeen maken de drempel hoog. Een drempel en dat terwijl de bron 
Jezus: een mens jong, empathisch en onbevreesd, een mens die de kracht van delen voel-
baar maakt. De Stille Kracht en een fijne inspiratiebron. Mijn idee/droom zou zijn om 
het fenomeen de onvoorwaardelijke liefde van Maria, de moeder van Jezus weer voelbaar 
te maken en te vertalen naar het nu. Bron van een stille revolutie van onderaf, denken 
in oplossingen, voorbij polarisatie. Over het persoonlijke leven van Maria weten we 
misschien net zo weinig als dat van Johannes Vermeer. We kunnen brieven aan haar 
schrijven, want we weten dat zonder Maria Jezus geen superster zou kunnen zijn 
geworden. Samen schrijven en schilderen we het Jongste Testament. Te zien en 
bezongen in de Duif. 

Wil je verder nog iets aan ons kwijt?
* Nee, ik zou het niet weten...

Hans Erdmann
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Beste Jan,
Vandaag, 17 december 2023, heb jij ons 
weer geïnspireerd met jouw viering en 
ons een overweging meegegeven waar 
we verder mee kunnen.  Zes jaren ben jij 
gekozen voorganger geweest in onze Duif. 
De laatste jaren was je gastvoorganger. 
Jij hebt aangegeven dat nu voor jou 
het moment is om te stoppen met het 
gastvoorgangerschap. De actuele situatie 
in de wereld en daarmee samenhangend 
jouw werk, geven jou niet de ruimte om 
beide te combineren. 
Voor jouw inzet voor De Duif willen wij 
jou bedanken; het is niet in waarde uit 
te drukken, maar we willen jou toch een 
klein lichtpuntje meegeven. 
De tekst op deze kaars zegt wat wij 
iedereen toewensen: * Vrede en alle 
goeds* Jan Andreae bedankt!

 ● Ellen Tiggeler-de Jong 

Hoog/laag, lang/kort
Op  26 november en 3 december waren 
er weer 2 �jne vieringen in De Duif en 
wel met een heel verschillend karakter. 
Natasja stond met haar kleine gestalte, 
maar gedecideerd achter de microfoon. Zij 
legde in haar behoorlijk lange overweging 
verbanden tussen de waarschuwende 
lezingen en de actualiteit. De verkiezingen 
waren net achter de rug. Toch was er niet 
alleen somberheid, maar wist ze toch 
een glimp van hoop te laten zien met als 
steekwoord: medemenselijkheid.

De volgende zondag nam de boomlange 
Bert het woord in een korte, maar ter zake 
doende overweging. De lezingen - twee 
brieven van Paulus - pasten mooi bij deze 
eerste zondag van de Advent.

Ik wil ook nog even de aandacht vestigen op 
de lectoren, in dit geval Ellen en Marjan. 
Hun bijdragen, alsook natuurlijik die 
van koor, dirigent en pianist, maakten de 
vieringen af.

 ● Lida Alberse

Vanuit het bestuur
In de Duif  is 2023 niet geruisloos voorbijgegaan. 
Wij hebben afscheid moeten nemen van Liesbeth, 
actief  koor- en bestuurslid.
De Duif  zou de Duif  niet zijn als er geen leden opstaan om 
de opengevallen taken op zich te nemen. Het bestuur is Fred 
dan ook erg dankbaar dat hij dit op zijn eigen bescheiden en 
constructieve manier heeft gedaan, naast het vele werk dat hij 
toch al doet voor onze gemeenschap. 

Dankbaar zijn wij dat Angela van de Marck na de laatste VA heeft gezegd bestuurstak-
en op zich te willen nemen en daar is zij de laatste weken al druk mee bezig. Inmiddels 
heeft zij ook al haar eerste bestuursvergadering achter de rug. Zij is geen onbekende in 
De Duif, zij verzorgt al jaren samen met de redactie het HGL en in het verleden heeft zij 
ook al bestuursverantwoordelijkheid gedragen.
Dit jaar was ook het jaar van voorbereidingen op het 50-jarig jubileumfeest van 14 januari. 
Het belooft een mooie dag te worden en wij hopen jullie allemaal daar te zien en spreken.
Maar eerst gaan wij ons nu voorbereiden op de kerstdagen, in de kerk en thuis bij onze 
familie en vrienden. Ik wens jullie allemaal vredevolle dagen toe. Laten we dat uitdragen 
in deze gepolariseerde dagen met onzekerheid en geweld.

Zalig Kerstmis en gezondheid in 2024.

● Ellen Tiggeler – de Jong - voorzitter bestuur stichting De Duif

Uitreiking Vredesduif 17 december  
Vier keer per jaar wordt in deze kerk de vredesduif  uitgereikt aan iemand, of  een 
organisatie, die aan vrede werkt of  op een bijzondere manier betrokken is bij De Duif.
Vandaag wil ik namens de Oecumenische Basisgemeente De Duif  een vredesduif  
uitreiken aan iemand die beide in zich heeft. Het is een Hij, die al sinds 2008 bijzonder 
betrokken is bij De Duif  én ook zeer actief  en hartstochtelijk werkt aan vrede.

Ik leerde Jan persoonlijk kennen in de jaren tachtig; toen ik als ontdekkende 
homo-jongen, eindeloos vaak weekenden bijwoonde waar hij als leider werkte aan 
jongens- en mannenemancipatie. Later tijdens de hiv- en aidsepidemie stond hij voor 
solidariteit en met elkaar blijven meeleven; soms letterlijk met de dood in de ogen 
en het lijf. Hij was een grote openbreker voor mensen, mannen en vrouwen; met 
hiv en aids én voor hun naasten en hulpverleners. Nog weer later heeft hij zich met 
hart en ziel gegeven voor het vredesproces in Gaza en Israël. En zoals we vandaag 
weer beleefd hebben is die bezieling er nog steeds. Deze bevlogenheid kwam op 
allerlei manieren en vormen terug in de vieringen die hij hier van 2008 tot vandaag 
in De Duif  verzorgde als gekozen voorganger en later ook als gastvoorganger.

Daarom is het aan mij de eer om dit weliswaar kleine vredesduifje uit te reiken aan 
de grote vredesduif  JAN ANDREAE.
 ● Noud-Lodewijk van Poppel



��

Steun voor het CAC. 

‘Ik wil gewoon gezien 
worden’
Op 28 november stond er in Trouw een paginagroot 
interview: “Ik wil gewoon gezien worden”. De voorganger 
van de Cosmopolitan Affirming Church (CAC), Godfrey 
Adera, sprak zich uit (zie voor de tekst in word: https://
sundjata.nl/cosmopolitan-affirming-church-nairobi). 

Godfrey heb ik ontmoet in Amsterdam, waar hij voor een 
paar maanden voor studie was. Hij is inmiddels terug in 

Kenia waar op 9 en 10 december het 10-jarig bestaan van de 
CAC werd gevierd met lezingen en vieringen. 

Eerder al dit jaar, na mijn bezoek in februari aan Nairobi, 
schreef  ik in HGL over de Cosmopolitan Affirming Church. 
Het is een kerk waar LHBTIQ mensen welkom zijn en 
gesteund worden in hun dagelijkse strijd om te mogen bestaan. 
Ik was er met mijn vriendin Anne-Marie, die in Nairobi woont 
en met Marc van de Giessen die er toen een training volgde, 
naar toe gegaan. We spraken later ook met pastor Caroline en 
staflid Florence. Ik vertelde in HGL dat er veel haat en geweld is 
tegen LHBTIQ mensen in Kenia. De inventaris van hun vorige 
kerkplek is volledig vernield door mensen uit de buurt. Ze heb-
ben 10 keer moeten verhuizen in 10 jaar tijd wat desastreus was 
voor de continuïteit en het gevoel van veiligheid.

Sundjata
Ik ben bestuurslid van stichting Sundjata, een stichting die 
ondersteuning biedt aan projecten van Afrikanen. Geen west-
ers beleid of  initiatief, maar meedenken met hoe Afrikanen 
hun dromen kunnen waarmaken. Na ons bezoek en die van 
een ander bestuurslid hebben we besloten de CAC te onder-
steunen. Het eerste project is het op orde krijgen van hun ver-
blijfplaats. Eindelijk hebben ze een plek in een gebouw waar 
ze kunnen blijven, waar ze veilig zijn en passen bij de andere 
activiteiten in het gebouw. Voor 9.000 euro kan de etage wor-
den opgeknapt, onderverdeeld in meerdere ruimten, ingericht 
en beveiligd. Dan kunnen er beter activiteiten plaatsvinden, 
en mensen ondersteund en echt gevierd. 
Daarom zijn we op zoek naar sponsors, naar incidentele 
bijdragen of  structurele bijdragen over een aantal jaar. Ik 
heb zelf  natuurlijk ook gegeven. Dragen jullie ook bij? De 
financiering loopt via Sundjata, die ANBI geregistreerd is. 
Je kunt hier overmaken, of  het banknummer vinden op 
https://sundjata.nl/help-mee-anbi 

QR code voor het project opknappen CAC-ruimte
Zie hier het plan voor het opknappen en inrichten van de 
kerkruimte, ontmoetingsruimte enz.: https://sundjata.nl/
wp-content/uploads/2023/11/20231121-Concise-CAC-Pro-
file-NL-met-budget-fase-1.pdf
Dank je wel!

 ● Diana Vernooij

Uitstapje Natalie & Erwin
Op zondag 16 juli 2023, de laatste zondag van het vorige seizoen, 
werden Erwin en ik compleet verrast. Wij werden tijdens de 
mededelingen naar voren geroepen en kregen een 
hotelovernachting naar keuze, voor onze bewezen diensten.  
We hebben uiteindelijk voor een kasteelhotel gekozen in het 
Limburgse Doenrade. Een dorp op steenworpafstand van de Duitse 
grens en Sittard. Vrijdag 10 november was het zo ver. Het regende 
in het westen, maar we hoopten op beter weer in het zuiden. 

Helaas hadden wij naast een goed humeur, blijkbaar ook de 
regen meegenomen. Het bleef de hele dag regenen en we konden 
pas na 16.00 uur inchecken. Dus cultuursnuiven in Sittard. Daar 
kwamen we een kerk tegen die van buiten ons enorm aan de 
Duif deed denken. Tenslotte was dit ons duifweekendje. Dus wij 
naar binnen. Kaarsje gebrand voor iedereen die ons dierbaar 
is en uit dankbaarheid voor deze reis. Omdat de regen bleef 

aanhouden zijn we 
een café ingegaan 
waar we ons warm 
gehouden hebben 
met thee en een stuk 
Limburgse Vlaai. 
Daarna weer in de 
auto om de omgeving 
te verkennen. Voor 
je het weet zaten we 
in Duitsland. Beetje 
rondgereden richting 
Aken, op een gegeven 
moment kwamen we 
de borden Kerkrade 
tegen en zo richting 
ons hotel gereden. 

We kregen kamer 4 op 
de begane grond. We 
hadden alles wat we 
ons konden wensen. 

‘s Avonds heerlijk uit eten geweest in een restaurant waar de tijd 
was stil blijven staan, echt Bourgondisch en je kon zo in keuken 
kijken. We kregen tafel 4. Waren al 2 vieren op 1 dag. Toeval 
bestaat niet. Opeens viel er een kwartje. Wij hebben dit van 
jullie gekregen. Wij vierden vieringen en nu vieren wij het leven. 
Volgende dag volop zon.  Maakt zo’n weekend meteen weer goed. 

Na een goed ontbijt, zijn we richting huis gereden, onderweg 
kwamen we langs Den Bosch, dan mag een echte Bosche bol van 
Jan de Groot, niet ontbreken. Maar het was de elfde van de elfde. 
Het begin van het carnavalsseizoen. Omdat we er toch waren en we 
de hele meute voorbij zagen komen, hebben we ook een rondje 
door de stad gemaakt. 
Bij een feestwinkel wat snuisterijen gekocht en zo viel het niet 
op dat wij, geboren Mokumers, ertussen liepen. Erwin heeft hier 
weliswaar 25 jaar gewoond, maar zich nooit een Bosschenaar 
gevoeld. 
Nogmaals dank voor deze mogelijkheid, het was fantastisch.  

 ● Warme groet, Erwin en Natalie
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Zondag 14 januari 2024
Prinsengracht 756 te Amsterdam

10:00 – 15:00 uur 
(kerk open vanaf 9:30 uur)

Let op, overal is betaald parkeren, de Duif is goed bereikbaar met o.a. tramlijn 4, 7, 24, of metro 52

Graag nodigen wij jullie uit voor een feestelijke viering van onze 
oecumenische geloofsgemeenschap De Duif

  Met veel muziek, lekkernijen, ontmoetingen en stilstaan bij unieke 
gebeurtenissen van deze eigenzinnige geloofsgemeenschap.

Wij hopen ook jou (weer) te mogen begroeten! 
Vier je dit jubileum met ons mee?

�����������
De Duif 50 jaar jong


